



**United
Nations**

**Secretary-
General**

New York

29 November 2023

Secretary-General's message on the International Day of Solidarity with the Palestinian People [scroll down for French version]

This International Day of Solidarity comes during one of the darkest chapters in the history of the Palestinian people. I am horrified by the death and destruction that have engulfed the region, which is overwhelmed with pain, anguish and heartache.

Palestinians in Gaza are suffering a humanitarian catastrophe. Almost 1.7 million people have been forced from their homes – but nowhere is safe. Meanwhile, the situation in the occupied West Bank, including East Jerusalem, risks boiling over.

I express my sincere condolences to the thousands of families who are mourning loved ones. This includes members of our own United Nations family killed in Gaza, representing the largest loss of personnel in the history of our organization.

I have been clear in my condemnation of the terror attacks by Hamas on 7 October. But I have also been clear that they cannot justify the collective punishment of the Palestinian people.

Across the region, the United Nations Relief and Works Agency is an indispensable lifeline, delivering vital support to millions of Palestinian refugees. It is more important than ever that the international community stands with UNRWA as a source of support for the Palestinian people.

Above all, this is a day for reaffirming international solidarity with the Palestinian people and their right to live in peace and dignity.

That must start with a long-term humanitarian ceasefire, unrestricted access for lifesaving aid, the release of all hostages, the protection of civilians and an end to violations of international humanitarian law. We must be united in demanding an end to the occupation and the blockade of Gaza.

It is long past time to move in a determined, irreversible way towards a two-State solution, on the basis of United Nations resolutions and international law, with Israel and Palestine living side-by-side in peace and security with Jerusalem as the capital of both States.

The United Nations will not waver in its commitment to the Palestinian people. Today and every day, let us stand in solidarity with the aspirations of the Palestinian people to achieve their inalienable rights and build a future of peace, justice, security and dignity for all.

Cette Journée internationale de solidarité intervient alors que s'écrit l'un des chapitres les plus sombres de l'histoire du peuple palestinien. Je suis horrifié par la mort et de destruction qui s'est abattue sur la région, désormais submergée par la douleur, l'angoisse et le chagrin.

Les Palestiniens de Gaza subissent une catastrophe humanitaire. Près de 1,7 million de personnes ont été forcées de fuir leur foyer – mais sans aucun lieu sûr où aller. Au même moment, en Cisjordanie occupée, y compris à Jérusalem-Est, la situation risque de déborder.

J'exprime mes sincères condoléances aux milliers de familles qui pleurent leurs proches. Je pense notamment aux membres de notre propre famille onusienne tués à Gaza. Jamais, dans toute son histoire, notre Organisation n'a connu de perte de personnel plus lourde.

J'ai condamné sans ambiguïté les attaques terroristes commises par le Hamas le 7 octobre. Mais j'ai aussi indiqué clairement que ces attaques ne sauraient justifier la punition collective du peuple palestinien.

Dans toute la région, l'Office de secours et de travaux des Nations Unies est une bouée de sauvetage indispensable, apportant une assistance vitale à des millions de réfugiés palestiniens. Il est plus important que jamais que la communauté internationale se tienne aux côtés de l'UNRWA, en tant que source de soutien pour le peuple palestinien.

Cette journée doit avant tout être l'occasion de réaffirmer la solidarité de la communauté internationale avec le peuple palestinien et le droit des Palestiniens à vivre dans la paix et la dignité.

Et cela passe d'abord par un cessez-le-feu humanitaire à long terme, un accès sans entrave à l'aide vitale, la libération de tous les otages, la protection des civils et la cessation des violations du droit international humanitaire. Nous devons exiger à l'unisson la fin de l'occupation et du blocus de Gaza.

Il est plus que temps d'avancer de manière déterminée et irréversible vers une solution à deux États, fondée sur les résolutions de l'ONU et le droit international, avec Israël et la Palestine vivant côte à côte dans la paix et la sécurité, avec Jérusalem comme capitale des deux États.

L'ONU ne faiblira pas dans son engagement à l'égard du peuple palestinien. Aujourd'hui, comme chaque jour, soyons solidaires des aspirations du peuple palestinien à réaliser ses droits inaliénables et bâtir un avenir de paix, de dignité, de justice et de sécurité pour tous.